EEE LAND

马晓东 著 陈海燕 张韶宁 译



中国100话题丛七 (汉英双语)

第①辑





外语教学与研究出版社 FOREIGN LANGUAGE TEACHING AND RESEARCH PRESS 东著陈海燕张韶宁译

外语教学与研究出版社 FOREIGN LANGUAGE TEACHING AND RESEARCH PRESS 北京 BEIJING

图书在版编目(CIP)数据

风骚国度/马晓东著;陈海燕,张韶宁译.—北京:外语教学与研究出版社,2004.4 (中国 100 话题丛书)

ISBN 7-5600-4115-9

I. 风··· Ⅱ. ①马··· ②陈··· ③张··· Ⅲ. 英语—对照读物—汉、英 Ⅳ. H319.4

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2005) 第 025635 号

出版 人: 李朋义 策划编辑: 彭冬林 责任编辑: 蓝小娈 封面设计: 袁 璐

出版发行: 外语教学与研究出版社

社 址: 北京市西三环北路 19 号 (100089)

如 址: http://www.fltrp.com

印 刷: 北京大学印刷厂 开 本: 787×1092 1/16

印 张: 13

版 次: 2005年9月第1版 2005年9月第1次印刷

书 号: ISBN 7-5600-4115-9

定 价: 25.00 元

* * *

如有印刷、装订质量问题出版社负责调换

制售盗版必究 举报查实奖励

版权保护办公室举报电话: (010)88817519

随着中国进一步扩大对外开放,中国的国际影响空前提高。越来越多的外国人来到中国经商、投资、旅游、学习,他们不但需要学习汉语,而且迫切需要了解中国的历史文化、风土人情,以便于他们能够"人乡随俗",在和中国人的交往中应对自如。

中国文化源远流长,博大精深。对于一个中国人来说,要全面了解它都十分不易,更何况是不谙汉语的外国人!近年来,国内外也先后出版过一些介绍中国文化的图书,其中不乏佳作。但外国读者普遍反映这方面的读物或则内容陈旧,不能及时反映改革开放以来中国社会的发展,或则面孔呆板,读来无趣。为此,我们组织编写了这套"中国 100 话题丛书(汉英双语)",涉及文学、历史、艺术、语言文字、国情、名胜等领域,每个领域选择有代表性的 100 个话题,力求通过"趣话"的形式,以浅显易懂、轻松活泼的文字介绍中国文化的基本概貌。

丛书以汉英双语形式编写,除了供广大外国朋友学习中文、了解中国文化之外,也面向我们广大的青少年朋友,为他们提供一套简明的中国文化知识丛书,帮助他们用准确的英语表达祖国的文化,应不失为一种提高自身素养、增进交流的选择。

本书邀请各个领域学有所长的中青年专家编写,由长期从事对外翻译的专家翻译成英文, 并请国外专家反复易稿。希望这套书能够得到中外读者的喜爱。不足之处,敬请批评指正。

> 外语教学与研究出版社 2005 年 1 月

录 目

Contents

	(4)
诗经 Book of Songs ······	(6)
先秦历史散文 Pre-Qin Historical Essays	(8)
诸子散文 Essays of the Sages ······	
孔子与《论语》 Confucius and The Analects	(12)
	(14)
	(16)
屈原 Qu Yuan ·····	(18)
汉乐府 Han-Dynasty Yuefu	(20)
古诗十九首 Nineteen Ancient Poems ······	(22)
	(24)
	(26)
史家绝唱 Records of the Historian	
	(30)
	(32)
隐逸诗人陶渊明 Reclusive Poet Tao Yuanming	(36)
	(38)
南朝民歌 Folksongs of the Southern Dynasties ·····	
•	(42)
工整华丽的文体——骈文 Balanced and Ornate—Parallel Prose ······	
奇异的神鬼世界——《搜神记》 Weird World—In Search of Gods ·····	(46)
名士风流——《世说新语》 Stories of Celebrities—A New Account of the Tales	
of the World ·····	(48)
文论奇葩——《文心雕龙》 An Outstanding Work of Literary Criticism	
—Carving a Dragon at the Core of Literature ·····	
诗歌的黄金时代 The Golden Age of Chinese Poetry ·······	
走向诗国高潮的初唐诗歌 Early Tang Poetry ·······	
春江花月夜 Moonlit Night by the Spring River ······	
王维"诗中有画" Wang Wei—a Poet and Painter ······	
诗仙李白 The Celestial Poet Li Bai ·····	
诗圣杜甫 The Sage Poet Du Fu ······	(62)

烽烟中的慷慨悲吟——边塞诗 Frontier Poetry—Fervent and Tragic Songs
out of the Fires of War
雅俗共赏的白居易 Bai Juyi, a Poet Beloved High and Low
古文运动 Classicist Movement ····· (68)
一代文宗韩愈 Han Yu—Master of a Generation ····· (70)
诗鬼李贺 Li He—Demon Poet
杜牧 Du Mu
难解的无题诗 Challenging Untitled Poems ······ (76)
传写人生之奇的唐代小说 Tang-Dynasty Short Stories ····· (78)
词 Ci Poetry ······ (80)
脂粉气的花间词 The Flower School
皇帝诗人 The Emperor Poet
文坛盟主欧阳修 Ouyang Xiu—Leader of the Literary Realm ····· (86)
奉旨填词的柳永 Liu Yong—Filling in Words on Imperial Decree ······ (88)
苏轼 Su Shi ····· (90)
黄庭坚和江西诗派 Huang Tingjian and the Jiangxi School(92)
词中老杜周邦彦 Zhou Bangyan, the Outstanding Ci Poet ····· (94)
词坛女杰李清照 Li Qingzhao, a Remarkable Ci Poetess ····· (96)
以身许国的陆游 Lu You, the Patriot Poet ····· (98)
辛弃疾 Xin Qiji ······ (100)
沧浪诗话 Talks on Poetry from Canglang ····· (102)
话本小说 Huaben Short Stories ····· (104)
元杂剧 Yuan-Dynasty Zaju
关汉卿与《窦娥冤》 Guan Hanqing and The Wronging of Dou E(108)
西厢记 Romance of the West Chamber ····· (110)
赵氏孤儿 The Orphan of the Zhao Family
散曲 Sanqu, Independent Songs ····· (114)
弘扬忠孝的《琵琶记》 The Story of a Pipa, an Ode to Loyalty and Filial Piety (116)
《三国演义》——中国古代的智慧书 The Romance of the Three Kingdoms ······· (118)
英雄传奇《水浒传》 Outlaws of the Marsh—a Heroic Romance ······ (120)
西游记 Journey to the West ······ (122)
封神演义 The Deification of the Gods ······(124)
世情小说《金瓶梅》 The Plum in the Golden Vase ····· (126)
汤显祖和《牡丹亭》 Tang Xianzu and The Peony Pavilion ····· (128)
话本小说的集锦——三言 The Three Words—Collections of Vernacular Stories (130)
二拍 The Two Collections ····· (132)
思想史上的异端——李贽 Li Zhi—A Heretic in the History of Philosophy (134)
晚明小品文 Essays of the Late Ming Dynasty
戏剧技巧大师李渔 Li Yu—Master of Drama Techniques ····· (138

生长于帝王之家的爱情 The Palace of Eternal Youth—Love Develops	
in a Royal Family ·····	
桃花扇 The Peach Blossom Fan ······	
聊斋志异 The Strange Tales of Liaozhai ······	(144)
儒林外史 Unofficial History about Scholars as a Class	(146)
红楼梦 A Dream of Red Mansions ······	(148)
开近代文学风气的龚自珍 Gong Zizhen, a Pioneer of Modern Chinese Literature …	(150)
诗界革命的楷模黄遵宪 Huang Zunxian, Advocate of "Revolution in Poetry"	(152)
近代文化史上的奇人梁启超 Liang Qichao—a Legendary Figure	
in the Modern History of Chinese Culture	(154)
崇白话而废文言 Advocating Vernacular and Abolishing Classical Chinese ·········	(156)
近代翻译文学 Modern Translated Literature	(158)
不懂外语的翻译家林纾 Lin Shu, the Translator Who Did Not Know	
a Foreign Language ·····	(160)
刘鹗与《老残游记》 Liu E and The Travels of Lao Can ······	(162)
鸳鸯蝴蝶派 The Mandarin Duck and Butterfly School	(164)
文学革命与五四时期的文学 Literary Revolution and the Literature	
of the Corresponding Period ······	(166)
现代文学的灵魂——鲁迅 Lu Xun, the Soul of Modern Chinese Literature ·······	(168)
阿 Q 的精神胜利法 Ah Q's Therapy of Spiritual Victory ······	(170)
郭沫若 Guo Moruo ······	(172)
冰心 Bing Xin ·····	(174)
郁达夫与自叙传小说 Yu Dafu and His Autobiographical Stories	(176)
周作人 Zhou Zuoren ······	(178)
幽默大师林语堂 Lin Yutang, a Master of Humor ·······	(180)
茅盾 Mao Dun ······	(182)
老舍与京味小说 Lao She and His Novels of Beijingers	(184)
巴金 Ba Jin ·····	(186)
沈从文 Shen Congwen ·····	(188)
雨巷诗人戴望舒 Dai Wangshu, a Poet of "The Lane in the Rain"	(190)
曹禺 Cao Yu ······	(192)
女性的天空是低的 "The Sky is Too Low for Women" ······	(194)
大雅大俗的张爱玲 Zhang Ailing, Popular among Both High and Low	(196)
艾青 Ai Qing ······	(198)
现代诗人穆旦 Mu Dan, a Modern Poet ······	(200)
钱钟书和《围城》 Qian Zhongshu and Fortress Besieged ······	(202)

上古文学

与舞蹈和音乐相伴的歌谣跟口头流传的神话,远在文字出现之前就已大量产生。中国的文学正是发端于此。不过歌谣本是人们在生活中随兴而发的东西,上古时代也没有保存和记载它们的手段,因之也就很快湮灭,不留痕迹。我们只能从一些古籍中推断它们的存在。古书中记载了一些据称年代非常久远的歌谣,但是大多出于后人的伪托,能够断定朝代的歌谣要到《诗经》里才能看见。从这点来看,古代神话对中国文学的影响更为显著。

在流传至今的典籍中我们能够看到许多神祇的名字和他们的事迹,可见我们的先人曾经创造了大量的神话传说。但是中国的神话不像古希腊神话那样得到了系统的整理和文学化,只是以片段的形式分散在各种书籍当中。即使像"大禹治水"这样影响巨大的神话,我们也要参照多种古书才能得到一个大致的面貌。"大禹治水"是中国版本的大洪水神话,情节大致是上古时代发生了大洪水,禹的父亲鲧从天帝那里盗取了"息壤"(能自行生长的土壤)想堵住洪水(此举颇似希腊神话中的普罗米修斯),事败被杀。禹继续父亲的事业,带领人们克服了重重困难并最终战胜了洪水。与诺亚在方舟中等待上帝的赦免相比,中国的大洪水神话无疑更具浪漫的英雄主义色彩。

中国古代神话激发了后来作家的想象力,并为他们提供了创作的素材,其中的浪漫精神不断在后来的文学作品中再现。不过总体而言,中国古代神话对中国文学的影响并不如古希腊罗马神话对欧洲文学的影响那样深远。

The Literature of Ancient Times

Long before the emergence of the written word, ballads, accompanied by music and dance, and myths, passed around by word of mouth, were widely popular. Chinese literature finds its origins in these traditions. However, ballads were what people improvised out of daily life, and due to lack of means to record and preserve them in ancient times, they quickly disappeared without leaving much of a trace. Today, we can only deduce their existence from ancient books, which recorded some time-honored ballads, though most of these are believed to be derivatives of later generations. Ballads in the *Book of Songs* are the earliest writings that can be dated. From this point of view, ancient mythology obviously has had a great influence on Chinese literature.

From the extant ancient classics we learn the names of a number of deities and their legends. These records ascertain that our ancestors created a great number of myths. However, mythology in China, unlike its counterpart in ancient Greece, lacks systematic classification. It is not considered literature in the real sense of the word, but is made up of fragments found in different books. Even in the case of the influential mythological story "Yu Taming the Floods," we may only derive a general idea by referring to many classics. "Yu Taming the Floods" recounts the Chinese version of a great flood. The story goes roughly like this: In ancient times, massive disastrous floods overwhelmed the land of China. Yu's father, Gun, steals a certain self-generating soil known as "Xirang" from the Heavenly Emperor, hoping to block the path of the floods (similar to the story of Prometheus in Greek mythology). He fails and is killed. Yu continues his father's mission, and leads a great number of people to overcome many difficulties, finally succeeding in the taming of the floods. Compared with the biblical story of Noah's Ark, in which Noah awaited God's benevolence, China's mythological story of floods undoubtedly exudes a spirit of heroism in a more romantic way.

Ancient Chinese mythology has inspired the imagination of Chinese writers of later generations and provided them with source material as well. This romanticism keeps surfacing and resurfacing in later literary works. However, in general, Chinese mythology hasn't had as much influence on Chinese literature as ancient Greek and Roman mythology has had on European literature.

诗

经

孔子曰: "不学《诗》,无以言。"虽然他这句话是说给他的同时代人听的,但作为中国第一部诗歌总集,《诗经》在之后数千年中国文化传统中的重要地位是无可置疑的。

根据史书记载,《诗经》是由孔子编定成书的。这种说法反映了人们对这位圣人的推崇,但是并不符合事实。《诗经》中收入了西周初期(公元前 11 世纪)至春秋中叶(公元前 6 世纪)约 500 余年间的诗歌 305篇,它更有可能是周王朝的乐官们在相当长的时间内逐步编纂成形的。很多证据表明,孔子看到的《诗经》就已经和我们现在所见的相差无几了。

《诗经》中的诗歌分为"风"、"雅"、"颂"三部分,它们原本都是歌曲的歌词。大致上说,"雅"是周王朝直接统治地区的歌曲,共105篇;"颂"是用于宗庙祭祀的音乐,共40篇;而分为15个部分的"风"就是来自15个不同地方的民谣,共有160篇。虽然当时的人们认为"雅"才是正声,但以现在的眼光看来,"风"诗其实更为丰富多彩,更有艺术价值。作为民歌的"风"诗主要来自从陕西到山东的黄河流域,都曾经过朝廷乐师的选择和修改。《诗经》中保留了一些斥责统治黑暗、大胆表现男女爱情的诗歌,这说明当时的朝廷对不合主流的"异端"思想有着某种程度的宽容,所以孔子又说:"诗三百,一言以蔽之,思无邪。"

《诗经》后来被奉为儒家经典,成为中国古代知识分子必读的书籍,对后世的文学产生了无远弗届的影响。《诗经》中绝大部分篇章都是反映凡俗世界的抒情诗,奠定了中国文学的抒情传统,与西方诗歌之起源于神话英雄史诗恰成鲜明对比。有学者据此认为中文是最宜于写作抒情诗的文字,这话颇有几分道理。

Book of Songs

Confucius said, "You will not know how to speak properly unless you study the *Book of Songs*." Although he meant these words for his contemporaries, the *Book of Songs*, as the earliest anthology of poetry in China, undoubtedly holds an important position in the development of Chinese culture and tradition over a long period spanning several thousand years.

Historical records attribute the authorship of the *Book of Songs* to Confucius, yet this is incorrect, although it does reflect people's respect for this great sage. Encompassing 305 songs from a period of about 500 years, from the early Western Zhou Dynasty (11th century BC) to the middle of the Spring and Autumn Period (6th century BC), the *Book of Songs* was probably compiled by the court musicians of the Western Zhou Dynasty and came into being over a long span of time. Much evidence proves that the *Book of Songs* that Confucius read is no different from what we read today.

The poems in the Book of Songs, falling into the three categories, feng, ya and song, were originally the words of songs. Generally speaking, the ya contains altogether 105 pieces, which are songs from the area under the direct rule of the Zhou Court; the song is made up of 40 pieces, which are hymns for offering ceremonies; and, the feng includes 160 folksongs from 15 different localities. Although the people of the time regarded ya as orthodox, poems in the feng category are more colorful and possess more artistic value from a modern perspective. These poems, mostly from the Yellow River valley stretching from today's Shaanxi Province to Shandong Province, were all selected and revised by court musicians. Retained in the Book of Songs are some poems that decry the improprieties of the ruling class or boldly depict love between men and women. This demonstrates that the ruling class, to some extent, maintained a tolerant attitude towards thoughts that did not conform to the mainstream thinking of the time. Hence, Confucius said, "The theme of the three hundred pieces in the Book of Songs can be summed up in one phrase—a pure and unadulterated mind."

The Book of Songs was held in great esteem by later generations as a Confucian classic, and was a requirement on the reading lists of intellectuals of ancient China. It has exerted a far-reaching influence on Chinese culture. In stark contrast to the poetry of the West, which originated in mythic and heroic epics, most of the poems here are lyric poems reflecting the earthly world, laying a foundation for the lyrical tradition in Chinese literature. For this reason, some scholars maintain that Chinese is the language most suitable for lyric poems, a reasonable enough supposition.

先秦历史散文

我国古代的小说,不仅内容上以讲史为多,在叙事手法上也显示出史传文学的影响,这一特殊现象的产生,当追溯到先秦时代的历史散文的蓬勃发展。

先秦时代的历史散文中最有文学性的当属《左传》 和《战国策》。从内容上来说,《左传》以记事为主, 《战国策》以记言为主。

《左传》记叙了从公元前8世纪到公元前5世纪前后二百多年的历史。作为中国历史上第一部大规模的叙事性作品,《左传》展现了高超的叙事技巧。其通过对庞杂的历史材料加以精心剪裁和安排,将春秋列国间头绪纷繁的政治、外交和军事斗争叙述得因果分明,历历在目。在铺陈大事件的同时,《左传》还着力描绘了一些极为生动的细节,为历史事件渲染了很强的故事化色彩。特别是其对战争的描写,尤其令人称道。

《战国策》主要记录了战国时代游说之士的策谋, 虽然作为史书来说缺乏系统性和完整性,但是其中记载的大量谈说之辞不仅形象地再现了辩士们的神采, 展现了战国时代群雄逐鹿、波澜壮阔的历史面貌,而 且往往辞采绚丽,长于铺陈夸张和渲染气氛,有很高的文学性,对后世议论文的发展有直接的影响。

Pre-Qin Historical Essays

Fiction in ancient China not only narrates historical stories but is also written in such a way that it has, no doubt, been greatly influenced by historical writings. The emergence of this special phenomenon may be attributed to the abundance of historical essays in the pre-Qin period.

Zuo's Commentary and Strategies of the Warring States are the closest to literature among the pre-Qin historical essays. In terms of content, Zuo's Commentary focuses on what happened, while Strategies of the Warring States focuses on what was said.

Zuo's Commentary recounts a history of more than 200 years from the 8th century BC to the 5th century BC. As the first comprehensive book in Chinese history with a narrative style, Zuo's Commentary delineates with superb narrative techniques. Through careful selection and the arrangement of miscellaneous historical material, the book vividly and clearly describes the causes and consequences of the complex political, diplomatic and military conflicts during the Spring and Autumn Period. While depicting the major events of the time, Zuo's Commentary also spares no effort in vividly describing details, and thus adds a strong fictional color to historical events. The descriptions of war are especially noteworthy.

Strategies of the Warring States mainly records the strategies of the lobbyists of the Warring States Period. Although it lacks comprehensiveness and orderliness as a history book, its recording of a large number of speeches not only reproduces the brilliant personalities of the lobbyists in a lifelike way but also the history of the Warring States Period when heroes vied for power and sweeping changes took place. Its language is splendid, hyperbolic and infectious, exuding a strong literary grace and exerting a direct influence on the formation of argumentative treatises.

诸子散文

春秋战国时期,战乱频仍,社会动荡不安。乱世往往孕育伟大的精神,正如逆境塑造伟大的人格。在这个时期,中国出现了一大批优秀的知识分子,他们怀抱各自的政治主张,力图为动乱的社会以及人的生活提供稳定持久的解决方案。他们著书立说、论争不已,形成了十分活跃的思想和学术空气。与后世一些学者的空谈不同,他们的着眼点都是社会现实。虽然他们自身在当时社会中取得的实际成就极为有限,但他们的思想和著作却对此后的中国产生了巨大的影响。

老子、孔子、墨子、孟子、庄子、荀子和韩非是 这些人当中的代表,他们所著的典籍通常就以他们的 名字命名。诸子散文大都是阐发政治主张、哲理和伦 理的议论文,论证严密,文字技巧相当成熟,同时又 糅合了各种修辞技巧,形成了丰富多彩的风格。有学 者认为古代散文文体和风格的多样性在战国时期已经 达到了极致,这当然说过了头,但无可置疑的是后代 作家都从诸子散文中汲取了丰富的养分。

诸子散文的一个突出特点是不仅依靠逻辑推理和抽象思辨来阐明观点,其中还运用了大量寓言、比喻等形象性元素,具有很强的感染力和抒情性。这其中的理由也许是圣贤们关心的归根到底还是人的生活,而不是抽象的道理或是所谓的"天命"。诸子散文中的感性因素大大增强了它们的文学意味和艺术价值,也为后世的散文播下了抒情性的种子。当然,诸子散文对后世最大的影响还在于其中那些不朽的思想。"人世"的儒家思想和"出世"的道家思想成为了数千年中国文化以及中国人思想中不可分割的重要成分。

Essays of the Sages

The times of the Spring and Autumn and Warring States are periods of frequent war and social upheaval. A chaotic society often breeds great talent, just as an adverse environment can fashion great personalities. During this period, a large group of elite intellectuals emerged. With their varying political ideals, they tried hard to provide a safe and lasting plan to stabilize a chaotic society and to resolve the problems in the lives of ordinary people. They wrote books and formulated theories and engaged themselves in heated debate, and thus engendered a vibrant ideological and academic atmosphere. Unlike the empty talk of some later scholars, they focused on social reality. Although they harvested little in their practice, their ideas and books have exerted a great influence on later Chinese society.

Lao Zi, Confucius, Mo Zi, Mencius, Zhuang Zi, Xun Zi, and Han Fei are representatives of this period, and their books usually bear their titles under their names. Their essays mostly expound their political opinions, philosophy and ethics, written in a rigorous fashion and in a fully developed language. At the same time, the sages used different types of rhetoric so that different styles formed. Some scholars believe that the variety of these forms and styles mark the zenith of the genre of the essay. Although this is an overestimation, there is no doubt that later writers have all absorbed rich nourishment from the essays of these sages.

One prominent feature of this genre is that the sages not only relied on logic and abstract thought to explain their viewpoints but also vividly employed many fables and metaphors so that their essays are most compelling and lyrical. Underlying all this is the sages' concern for the lives of the ordinary people instead of abstract pedantry or any so-called "heavenly mission." The sentimental elements in the sages' essays greatly enhanced their literary grace and artistic value and sowed the seeds of a lyrical tradition for later prose writing. But it is the immortal ideas in the essays that exert the greatest influence on later generations. The Confucian idea of "getting into the world" and the Taoist idea of "getting out of the world" each form an inseparable part of Chinese culture and ideology over the past several thousand years.

孔子与《论语》

孔子(前 551—前 479) 出生在春秋时期鲁国的陬邑(今山东曲阜),是儒家学派的创始人、伟大的思想家和教育家。从汉朝开始,儒学在中国社会意识形态中长期占据统治地位,儒家思想得以深深植入中国人的心中,成为中国人民族性的一部分。因此,说孔子是对中国文化影响最大的人并非过甚之辞。同人类历史上其他许多杰出人物一样,孔子生前的颠沛流离和死后的无上荣光形成了鲜明的对比,不过后代君王和学者们对他的神化式的推崇却并不一定是他的理想。

传说孔子有三千多弟子,其中优异者有七十二人。《论语》就是由孔门弟子辑录的专门记述孔子言行的书。流传下来的《论语》共有二十篇,是一本语录体的小书。《论语》中的篇章都是片言只语的简短记述,文字接近于口语,浅显易懂,从中我们能够看到一个忠于理想、自强不息、好学不厌、平易风趣的学者形象,了解他对社会和人生的深刻认识。《论语》言简意赅、深刻而不乏生动,有些篇章也颇具文学性。但这本非同小可的书所造成的影响远远超出了文学的范围。作为儒家的经典著作,它是古代儒家学者乃至所有知识分子必读之书,对他们的世界观和人生态度产生了广泛的影响。几乎可以说,每一个中国人都直接或间接地是《论语》的读者,自觉或不自觉地是孔子的学生。

Confucius and The Analects

Confucius (551-479 BC) was born in Zouyi in the State of Lu (present-day Qufu, Shandong Province) during the Spring and Autumn Period. He was the founder of the philosophy of Confucianism, as well as a great thinker and educator. From the Han Dynasty onwards, Confucianism became the ruling thought in the ideology of Chinese society and took deep root in the minds of the Chinese people, thus becoming an integral part of the Chinese nation. Therefore, it may be justifiably claimed that Confucius has exerted the greatest individual influence on Chinese culture. Like many outstanding characters throughout human history, Confucius lived a difficult life drifting from place to place to only enjoy supreme glory posthumously. Yet canonization by later kings and scholars is most probably not what Confucius sought after.

Legend has it that Confucius had 3,000 disciples, and 72 of them were outstanding. *The Analects*, recording what Confucius said, was compiled by none other than these disciples. The slim book passed down to us contains 20 pieces, all of which record fragments of Confucius' discourses, in a language close to the oral tongue and easy to understand. Reading between the lines, we may find a scholar who was devoted to his ideals, who strove constantly to become stronger, and who was an avid learner as well as amiable and witty. We may also grasp his profound understanding of life and society. Concise in wording and comprehensive in meaning, *The Analects* reads vividly and some chapters resemble more a literary text. However, this unusual small-size book exerts a profound influence beyond any literary works. As a Confucian classic, it has been a requirement on any reading list of ancient Confucian scholars and even of all intellectuals, which greatly influencing their values and attitude towards life. It may be said that every Chinese person is a reader of *The Analects*, directly or indirectly, and a student of Confucius, voluntarily or involuntarily.